
ح کرد   رسول منتجب نیا مطر

نیازی نیست با ذره بین به دنبال مفهوم 
»وفاق ملی« بگردیم

وفاق ملی یعنی کنار هم ماندن احزاب و گروه های غیر همفکر

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی اظهارداشت: 
قبل از اینکه بگوییم وفاق ملی الزامی است یا نه، باید تعریف 
ح کنیم. تعاریف اشتباه  دقیقی از عبارت وفاق ملی را مطر
ح  و بعضا نامناسب از وفاق ملی، طی ماه های اخیر مطر
شده است. عده ای فکر می کنند که منظور از وفاق ملی 
این است که همه گروه ها، دست از گرایش سیاسی و سلیقه 
خود بردارند و تابع یک سلیقه شوند، این شامل تمامی 
احزاب، گروه ها، جناح ها و امثالهم می شود. اما این تصور 
غلط است. رسول منتجب نیا گفت: وفاق ملی این است که 
باید همه گروه ها در کنار اینکه سلیقه و گرایش خاصی به 
لحاظ فرهنگی، سیاسی و اجتماعی دارند، روی منافع ملی 
پافشاری کنند و محور، تبدیل به منافع ملی شود. همچنین 
محور باید اتحاد، برای رسیدن به توسعه و پیشرفت کشور 
شود، این درست همان چیزی است که مسئولان کشور 
هم گفته اند. معنای شفاف این موضوع این است که هر 
، اعمال نکند. وی افزود:  کسی، سلیقه خود را درباره کشور
که درباره عملکرد مسئولان اعمال می شود،  سلیقه ای 
باید سلیقه ای باشد که با وفاق ملی و اتحاد تطبیق کند. به 
، فردی به عنوان رئیس جمهور در رأس دستگاه  عبارت دیگر
گر هر شخصی در قوه قضائیه، قوه مجریه  اجرایی است و ا
یا هر سازمان و نهادی با این شخص اختلاف نظر دارد، 
اختلاف نظرش محفوظ است، اما اختلاف نظر، نباید منتهی 
به درگیری های جدی یا ریشه ای شود. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب بیان کرد: وفاق ملی مفهومی مطابق با کنارهم 
ماندن احزاب، گروه ها، دسته های غیرهمفکر دارد. افرادی 
که شاید مثل هم فکر نکنند، اما با توجه به الزامات شرایط 
، اختلافات را فراموش می کنند. ممکن است، تغییر و  کشور
، بر خلاف سلیقه من باشد، ممکن است با آن  تحولات کشور
گر  چه در حزب من رایج است، همخوانی نداشته باشد، اما ا
زیر پرچم وفاق ایستاده ایم و به آن اعتقاد داریم، باید تمرین 

کنیم که تغییرات مغایر با سلیقه خود را بپذیریم. 
    باید با رویکردی واحد به تصمیمات مشترک برسیم

کرد: خوب است  این فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار 
منتقدان وفاق و آن هایی که به وفاق ملی اعتقاد ندارند، به یاد 
داشته باشند که رئیس جمهور همه تصمیمات مهم، اساسی 
و کلان کشور را با هماهنگی رهبری می گیرد و اینگونه نیست 
که آقای پزشکیان تصمیمات مهم کشور را به شکل مستقل 
انجام دهد. ممکن است برخی از افراد در زمینه های اقتصادی 
یا سیاسی منتقد نوع تصمیمات آقای پزشکیان باشند یا 
در مساله برجام، برخی بگویند نباید برجام جدیدی داشته 
غ از اینکه این گروه که مایلند  باشیم یا برجام را احیا کنیم، اما فار
ما همیشه در ستیز با غرب باشیم، درست فکر می کنند یا خیر، 
این مساله مهمی است که این افراد در نظر داشته باشند که 
مساله برجام یا مسائل مشابه دقیقا از همان جنس تصمیماتی 
است که نظر مقام معظم رهبری در قبال آن ها کاملا مدنظر قرار 
می گیرد. در عین حال، در سوی مقابل، آن ها که انتظار دارند 
آقای پزشکیان تندروی کند و هر چه غرب گفت بپذیرد، نیز 
اشتباه می کنند و هر دو رویکرد غلط است. ما باید بیاموزیم به 
جای عجله در مسیر دیپلماسی داخلی و خارجی، به یک رویکرد 
واحد در حوزه پیشبرد اهداف کلی نظام برسیم. منتجب نیا 
عنوان کرد: وقتی مسئولان، شورای امنیت ملی، مسئولان و 
رهبری در کنار سران سه قوه به تصمیمات مشترک می رسند، 
انتظار می رود، همه از فرامین تعیین شده تبعیت کنند. مساله 
وفاق ملی، مساله جدیدی نیست و همیشه وجود داشته 
کنون بعد از این همه وقت با ذره بین و چراغ  است. اینکه تازه ا
قوه به دنبال مفهوم عبارت وفاق ملی باشیم جای تعجب دارد. 
وفاق ملی یعنی اتحاد همه ملت، سیاسیون و نخبگان در حوزه 
منافع ملی. این بسیار مهم است که هیچکس مسائل کشور را 
به نفع خود یا به سمت خود نبرده و تعبیر نکند. این کار باعث 
می شود مصالح ملی کشور به خطر بیفتد. اما نه فقط دولت باید 
مراقب باشد که مسائل مختلف به نفع آن ها تعبیر نشود و منافع 
ملی کشور به خطر نیفتد، بلکه مجلس نیز باید به شدت مراقب 
باشد که موضوع منافع ملی، در راستای جنگ بر سر مساله 
وفاق ملی به خطر نیفتد. مساله وفاق ملی چطور قرار است 
بدون همراهی مجلس و قوه قضائیه به ثمر برسد. نمی شود 
که وفاق ملی بدون همکاری قوه قضائیه انجام شود. دادگاه ها 
در برابر دولت و مجلس نباید باشند، بلکه باید کمک کنند 
تصمیماتی که توسط کلیت نظام گرفته می شود، به ثمر برسند. 

»مطهره گونه ای« به زندان معرفی شد
مطهره گونه ای با سابقه متعدد توهین و اقدام علیه امنیت 
ملی و روانی جامعه به زندان معرفی شد.به گزارش مرکز رسانه 
قوه قضاییه، مطهره گونه ای؛ فعال فضای مجازی با سابقه 
متعدد توهین و اقدام علیه امنیت ملی و روانی جامعه که 
در روزهای اخیر نیز محتواهای توهین آمیز تولید و منتشر 
کرد بود به زندان معرفی شد.مطهره  گونه ای دانشجوی 
تعلیقی بود که با برنامه های وفاق دولت با دریافت حکم لغو 
به دانشگاه بازگشت. وی پیش از این به دلیل فعالیت های 
هنجارشکنانه خود از تحصیل در دانشگاه محروم شده 
کنش  بود که شامل رأفت اسلامی قرار گرفت. وی اما در وا
 ، به حضور میلیونی مردم قدرشناس در نماز جمعه نصر
اقدام به انتشار پستی توهین آمیز در فضای مجازی کرد و در 
ادامه مسعود حبیبی؛ معاون فرهنگی و دانشجویی وزارت 

بهداشت، از لغو حکم بازگشت او به دانشگاه خبر داد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: بیش از دو ماه از تشکیل 
وفاق ملی  قالب  در  پزشکیان  دولت چهاردهم مسعود 
کم بر جامعه در حوزه های  می گذرد و مردم کم کم از شرایط حا
ج می شوند. حداقل  مختلف در زمان دولت سیزدهم  خار
اینکه معتقدند با آمدن مسعود پزشکیان کورسوی امیدی 
برای تغییرات در جهت بهبود ایجاد شده است و می توانند 
به آینده ای بهتر با پزشکیان امیدوار باشند. لذا شاید درست 
نباشد که با گذشت تنها دو ماه از روی کارآمدن دولت این 
در  عملکردها  نتیجه  مطالبه گری  و  شود  ح  مطر مطالب 
ح شود. اما  حوزه های وعده داده شده از سوی دولت مطر
به هر جهت جامعه ای که بخش بزرگی از آن چندان تمایلی 
به صندوق رای نداشته و بخشی از آن هم با هزار امید در 
راستای تغییر شرایط به مسعود پزشکیان رای داده به دنبال 
تحقق مطالبات خود است. لذا امروز در میانه های مهرماه 
باید از مسعود پزشکیان پرسید آقای رئیس جمهور از تحقق 
؟ اینکه  مطالبات جامعه و وعده های داده شده چه خبر
رئیس جمهور وفاق ملی را به عنوان یک کل محوری در نظر 
گرفته و همه چیز را بر مبنای آن پیش می برد و تلاش دارد تا 
کمیت، جریانات سیاسی و  این وفاق را میان همه ارکان حا
؛  جامعه گسترش دهد در جای خود درست و قابل تقدیر
اما وفاق ملی غایت آنچه جامعه می خواهد نبوده و نیست 
و اتفاقا خود رئیس جمهور نیز می داند که باید بر پایه این 
وفاق ملی به حل و فصل مسائل مختلف بپردازد. قدر مسلم 
که جز شعارهای خود دکتر پزشکیان در زمان  مسائلی 
انتخابات هم بوده امروز مطالبه مردم از وی و دولتش است. 
حل مساله فیلترینگ یکی از دغدغه های مهم جامعه ای 
است که رئیس جمهور خود را چهره های ضدفیلترینگ و 
مسدودسازی و قائل به تعامل و گفت وگو می شناسد. لذا 
جامعه این انتظار را از مسعود پزشکیان دارد که در قامت 
رئیس جمهور و رئیس شوراهای عالی فضای مجازی و امنیت 
ملی با یک هماهنگی درست و دقیق با نهادهای مربوطه 
مساله یکبار برای همیشه به ماجرای فیلترینگ پایان دهد؛ 
فیلترینگی که به گفته خود رئیس جمهور میلیاردها تومان 
ضرر و زیان وارده آن صرفا بابت خرید فیلترشکن هاست؛ 
حال از تاثیرات دیگر آن درگذریم. لذا به نظر می رسد که 
پزشکیان می تواند با رویکرد وفاق گونه خود این مساله را 
حل و فصل کند تا جامعه را بسیار بیشتر به خود امیدوارتر 
کند و حتی آنهایی که به وی رای ندادند نیز به سمت وی 
که دولت با آن مواجه  کنند. چالش دیگری  گرایش پیدا 
است معضل همیشگی دولت ها یعنی مشکلات اقتصادی 
و معیشتی است که از قضا همواره در نگاه مردم به عنوان 
کتور عملکرد مناسب یا نامناسب دولت ها قرار  نخستین فا
می گیرد. از این جهت نیز مردم انتظار دارند رئیس جمهوری 
که بارها از مساله تبعیض، فاصله طبقاتی و لزوم حل مشکلات 
و  درست  برنامه ریزی  نوعی  با  کرده  صحبت  اقتصادی 
اقدامات موثر و مناسب در راستای حل مشکلات اقتصادی 
کشور قدم بردارد. هر چند که این مساله یک بعدی نیست و 
بسته به حل مسائل دیگری  دارد. حل مساله تحریم نیز یکی 
دیگر از چالش های پیش روی دولت است. البته پزشکیان 
از ابتدای دولت از برنامه خود برای حل مساله تحریم 
کره این اتفاق  سخن گفت که باید در تعامل با دنیا و مذا
صورت بگیرد. لذا به نظر می رسد که حل مساله تحریم ها نیز 

کرات احیای برجام صورت پذیرد و باید دید  همراستا با مذا
که دولت در این حوزه چگونه پیش خواهد رفت و نتیجه 
خواهد گرفت. چالش دیگر نیز رسیدگی و حل و فصل مساله 
FATF است و همانطور که رئیس جمهور پیش از این نیز در 
مورد لزوم رسیدگی به این مساله صحبت کرده بود باید طی 
هماهنگی میان دولت و مجمع تشخیص شاهد تایید لوایح  
FATF پس از  سال ها در مجمع باشیم. در مجموع دولت با 
حل این مسائل می تواند ضمن عبور از چالش ها پیش رو 
جامعه را به طور کامل با خود همراه و سرمایه اجتماعی را به 

طور قابل توجهی افزایش دهد.

    رئیس جمهور شفاف سازی کند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص چالش های 
پیش روی دولت به ویژه مساله فیلترینگ اظهار کرد: در 
موضوع فیلترینگ به نوعی توپ را به زمین شورای عالی 
فضای مجازی انداخته اند و در تصمیماتی که در گذشته 
صورت گرفته شفاف سازی نشده است. لذا در قدم اول باید 
شفاف سازی کنیم و ببینیم که تصمیماتی که در خصوص 
فیلترینگ گرفته شده توسط چه نهاد یا اشخاصی صورت 
گرفته که به هر حال برای رفع آن هم باید از همین مسیر 
پیش رفت. جواد امام به »آرمان ملی« گفت: در ارتباط 
با اپلیکیشن ها گفته می شود که این تصمیم خود وزارت 
ارتباطات بوده و در بخش هایی خود این وزارتخانه تصمیم 
به فیلترینگ گرفته است. لذا باید این مسائل شفاف شود  و 
وزارت ارتباطات نقش هایی که برعهده دارد را انجام دهد 
و در آن بخش هایی که گفته می شود شورای عالی فضای 
مجازی باید اعلام شود و رئیس جمهور بگوید که در شورای 
عالی فضای مجازی چه نهادهایی با چه اهدافی با این 
خواسته مردم مقابله می کنند.سخنگوی جبهه اصلاحات 
بیان کرد: آنچه شاهدیم این فیلترینگ جز اینکه به لحاظ 
اقتصادی برای جامعه و کسب و کارها لطماتی را داشته عملا  
فایده دیگری نداشته و هیچ بحث امنیتی و منافع ملی در 

آن مستتر نیست.  وی تصریح کرد: رئیس جمهور باید در این 
زمینه راسا تصمیم بگیرد. همانطور که دولت در بحث اصلاح 
مشاغل حساس دولت لایحه ای به مجلس برد در این زمینه 

نیز باید رسما و رأسا وارد شود و این موانع را برطرف کند. 

   آخرین وضعیت فیلترینگ
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به ابتکارات 
دولت چهاردهم برای حل مشکل فیلترینگ اظهار داشت: 
گزارش هایی در حوزه های مختلف متناسب با شرایط و 
کیفیت ارتباطات فراهم کرده ایم و دستگاه های ذیربط نیز 
مأموریت هایی از سوی مرکز ملی فضای مجازی در این باره 
دارند که قرار است در نهایت طراحی های لازم انجام شده و 
طی جلسه ای به جمع بندی برسیم. ستار هاشمی درباره 
اینکه منظور از حل مشکل فیلترینگ، رفع فیلتر است یا صرفا 
برخورد با فروش فیلترشکن، گفت: طبق فرمایش مقام معظم 
رهبری که فضای مجازی باید قانونمند باشد، ابعاد مختلفی 
در این حوزه در نظر گرفته می شود. امروز فیلترشکن هایی که 
از مبادی غیرمجاز در کشور استفاده می شوند، باعث ایجاد 
آلودگی در زیرساخت های شبکه کشور شده که به عنوان 
ح است و اصولا بخشی از مشکلات  یک دغدغه جدی مطر
ما در کیفیت شبکه نیز به واسطه فیلترشکن هایی است که 
مورد استفاده قرار می گیرد. وی در ادامه با اشاره به دغدغه 
رئیس جمهور درباره به حداقل رساندن آلودگی های شبکه 
، یادآور شد: حملات سایبری و بخش قابل توجهی از  کشور
اتفاقاتی که شاهد بودیم به خاطر همین موضوع است. از 
این رو برخورد با فیلترشکنان منافاتی با ایجاد فضای مجازی 
قانونمند ندارد. هاشمی با بیان اینکه فضای مجازی را نباید 
صرفا به زیرساخت های فنی تقلیل داد چرا که عملا مردم در 
فضای مجازی زیست می کنند، اضافه کرد: فضای مجازی 
دارای ابعاد اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و غیره 
است از این رو از اهمیت بالایی برخوردار است که باعث شده 

مرکز ملی فضای مجازی به آن ورود کند.
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»آرمان ملی« چالش های پیش روی دولت چهاردهم را بررسی می کند

کمیت و ملت رفع فیلترینگ گام نخست در وفاق حا
   وزیر ارتباطات: در موضوع فیلترینگ باید ابعاد مختلفی در نظر گرفته شود

آرمان ملی- مطهره شفیعی: دلواپسان 
نامه  و  هستند   FATF تصویب  نگران 
رئیس جمهور به مجمع تشخیص را انکار 
میرسلیم  سیدمصطفی  مانند  می کنند 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام که 
در رابطه با نامه   دولت به مجمع تشخیص 
 ،FATF  تصویب جهت  نظام  مصلحت 
گفت: »هنوز نامه ای از سوی دولت به 
گر نامه ای  ا مجمع ارسال نشده   است. 
قرار خواهد  کار  ارسال شود در دستور 
گرفت و در مورد آن بحث می شود.« وی 
با احتمال تصویب  FATF در  رابطه  در 
جلسات مجمع تشخیص مصلحت، بیان 
داشت: هیچ جلسه ای از دو سال گذشته 
به این طرف نداشتیم که در این خصوص 
صحبتی شود. چون اول دولت باید بیاید و 
ل های خودش را بگوید، بعد از آن  استدلا
ما تصمیم گیری خواهیم کرد. دفعه  قبل 
هم به خاطر دولت مسکوت مانده بود. 
هیچ تصمیم قطعی نه در کمیسیون و نه 
گرفته نشده است. میرسلیم  در مجمع 
در پاسخ به اینکه مشکل اساسی بر سر 
اظهارکرد:  چیست،   FATF  تصویب راه 
گر  ا و  تحریم هاست  سر  فقط  مشکل 
تحریم ها برداشته شود ما مشکلی نداریم، 
اتفاقا خودمان از FATF سخت گیرتر هم 
هستیم. از سوی دیگر عبدالناصر همتی، 
وزیر اقتصاد در توییتی نوشت: با توجه 
به تلاش های مکرر دشمنان کشور برای 
ایجاد محدودیت مالی برای ایران که یکی 
از اضلاع اثرگذار در تحریم ایران است، صبح 
امروز گزارشی از وضعیت فعلی و اقدامات 

ضروری برای عادی سازی پرونده ایران 
در FATF به رئیس جمهور ارائه کردم. این 
اقدامات با آنچه  در رسانه ها گفته می شود 
متفاوت است. ایشان مقرر کردند؛ اقدامات 
تعلیق  و  محدودیت ها  رفع  جهت  لازم 
  FATF اقدام تقابلی گروه اقدام ویژه مالی
کشور پیگیری  در چارچوب منافع ملی 
شده و همزمان نسبت به رفع دغدغه ها 
و نگرانی های داخلی در این خصوص از 
با  اقتصادی  نهادهای  همکاری  طریق 
شورای عالی امنیت ملی اقدام شود. با 
مالی  محدودیت های  وفاق  و  همکاری 

علیه ایران را کاهش خواهیم داد. 

FATF   رابطه فساد با عدم تصویب   
اسبق  نماینده  فلاحت پیشه  دیروز 
مجلس توضیح داد: در برخی از سال ها 
بیش  اعلامی  فساد  پرونده های  میزان 
از عملکرد عمرانی آن سال بوده است. 
 ، کشور بودجه  درصد   75 ما  کشور  در 
بودجه شرکت های دولتی است. یکسری 
که اصلا انتصابی  موسسات هم هستند 
ج شمول است.  هستند و بودجه شان خار
کند  ورود  نمی تواند  محاسبات  دیوان 
کرده اید؟ در  ج  گرفته اید و خر کجاها  که 
وام، تسهیلات،  قضیه دولت هم مانند 
امانت دار  را  خیلی ها  هست،  که  پولی 
لذا  می کند.  خیانت  طرف  و  می بینید 
گر وجدان نداشته  معتقدم چپ و راست ا
گرفتار فساد مالی می شوند. مگر  باشند 
حل  مسائل  این  باید  ساختاری  اینکه 
شود. معتقدم کشور باید شفافیت مالی 

می گوید  پزشکیان  آقای  باشد.  داشته 
FATF  داخلی، حداقل در یکسال اول 
که معتقدم درست  کنید  این را درست 
کید کرد:  نمی شود. این استاد دانشگاه تا
وقتی شما کنوانسیون های بین المللی ات 
چالش  و  منع  دچار  تحریم  کاسبان  با 
گر اجازه  می شود چه برسد به داخل. ا
می دادند تا به حال اجازه شفافیت داده 
بودند، منافع خیلی ها به خطر می افتد. 
اصلا خیلی از افراد جاهایی نشسته اند که 
برای خودشان نیست. ملک هایی به نام 
خودشان  به نام  که  کرده اند  خودشان 
نیست. از امتیازاتی استفاده کرده اند که 
برای خودشان نیست. شما می خواهید 
این مسائل را با شعار حل کنید؟ سیدفرید 
موسوی نماینده مجلس هم می گوید: در 
گذشته مسیری طی شد و FAFT را قبول 
نکردیم اما در حال انجام همه الزامات آن 
هستیم ولی از مواهب آن بهره مند نشدیم. 
FATF یکی از الزمات توسعه و رشد صنعت 
بانکداری ماست، اما در حال حاضر صنعت 
بانکداری ما از این ابزار محروم است و 
نمی توانیم به صورت کامل از ظرفیت های 
تولید  و  بانکی در توسعه تجارت  شبکه 
استفاده کنیم. من فکر می کنم در شرایط 
فعلی با تجربه چند ساله گذشته که داریم، 
ج از احساس و  می توانیم در فضای خار
بحث های سیاسی موضوع را به صورت 

کارشناسی مورد بررسی قرار دهیم. 

FATF نگرانی دلواپسان از تایید   
برخی از دلواپسان تمایلی به سرانجام 

که شاید دلیلش  FATF ندارند  رسیدم 
معاملات  بر  نظارت  عدم  از  جلوگیری 
در  گذشته  روز  کیهان  باشد.  اقتصادی 
ستون خبر ویژه خود نوشت: عبدالناصر 
همتی اخیرا در فضای مجازی نوشت: »با 
توجه به تلاش های مکرر دشمنان کشور 
برای ایجاد محدودیت مالی برای ایران که 
یکی از اضلاع اثرگذار در تحریم ایران است، 
و  فعلی  وضعیت  از  گزارشی  امروز  صبح 
اقدامات ضروری برای عادی سازی پرونده 
ایران در FATF به رئیس جمهور ارائه کردم. 
گفته  این اقدامات با آنچه در رسانه ها 
می شود متفاوت است. ایشان مقرر کردند؛ 
اقدامات لازم جهت رفع محدودیت ها و 
تعلیق اقدام تقابلی گروه اقدام ویژه مالی 
کشور  ملی  منافع  چارچوب  در   FATF
پیگیری شده و همزمان نسبت به رفع 
دغدغه ها و نگرانی های داخلی در این 
نهادهای  همکاری  طریق  از  خصوص 
اقتصادی با شورای عالی امنیت ملی اقدام 
شود. با همکاری و وفاق محدودیت های 
مالی علیه ایران را کاهش خواهیم داد. 
دلواپس  سایت  بلکه  نبود  کیهان  تنها 
کارگروه  یک   FATF نوشت:  هم  مشرق 
کاملا سیاست زده با نقاب حقوقی است به 
نحوی که می توان گفت متهمان ردیف اول 
پولشویی و تامین مالی تروریسم در دنیا، بر 
کنون  این کارگروه حکومت می کنند. هم ا
7۶ درصد پولشویی های بزرگ در دنیا 
در آمریکا و اروپا انجام می شود و همین ها 
بزرگ ترین حامیان سیاسی و مالی در دنیا 

هم هستند. 

گزارش »آرمان ملی« از  احتمال باز شدن یک گره اقتصادی

 دلواپسان باز نگران شدند
      فلاحت پیشه: پزشکیان حداقل FATF داخلی را عملی کند

کید کرد:  فرشاد مومنی تا

 مساله فقر و نابرابری 
مساله کل جامعه است

عدالت گستری در چارچوب مناسبات 
رانتی، جزو محالات است

رئیس موسسه مطالعات دین و اقتصاد 
از  اظهار داشت: در فهم سنتی و مدرن 
پدیده فقر و نابرابری، بزرگترین تحول در 
کنون این بلوغ  ، این است که ا گاهی بشر آ
اندیشه ای در همه عرصه های علوم انسانی 
که مساله فقر و  و اجتماعی پدیدار شده 
نابرابری ، فقط مساله فقرا نیست و مساله 
کل جامعه است و آنچه مساله فقر و نابرابری 
به  معطوف  جهت گیری های  قلب  در  را 
توسعه قرار داده و اهتمام به از بین بردن آنها 
را موتور توسعه کرده، این است که این بلوغ 
در دوران مدرن به تدریج و به صورت فزاینده 
پدیدار شده که هر میزان که فقر و نابرابری 
افزایش می یابد، زیان جامعه از زیان افراد 
فقیر و نادار به طرز غیرقابل تصوری بیشتر 
است. فرشاد مومنی گفت: گویی در شیوه 
، در دوره بعد از جنگ و  اداره اقتصاد کشور
در کادر تعدیل ساختاری تغییر ایدئولوژی 
آن،  که در چارچوب  افتاده است  اتفاق 
وظایف  به  اهتمامی  چندان  نه  دیگر  ما 
اهتمامی  و نه چندان  اسلامی می بینیم 
به وظایف سطح توسعه آن. مردم به چه 
کالاهای  مصرف  الگوی  نظر  از  وضعیتی 
اساسی برای بقایشان رسیده اند. وی با 
کمیت پول، شرارت بارترین  کید بر اینکه حا تا
گر در  کرد: ا کمیت است، تصریح  گونه حا
کار نکند و از طریق  ایران، کسی بخواهد 
حداقل  استاندارد  آن  بانکی،  سپرده 
دستمزد را دریافت کند تا بتواند اموراتش را 
بگذراند را با 30 کشور عضو OECD  )سازمان 
آنها  که به  توسعه و همکاری اقتصادی( 
سرمایه داری  کشورهای  پیشرفته ترین 
دیدیم  کردیم،  مقایسه  می شود،  گفته 
آقایی و سروری پول در ایران، 225 برابر 
این 30 کشور است! بعد عده ای نام این 
مناسبات را سلطه اندیشه چپ در ایران 
مطالعات  موسسه  می گذارند!  رئیس 
دین و اقتصاد، سند لایحه بودجه 1404 را 
دکتر  آقای  مستند  و  عملی  آزمون  اولین 
پزشکیان دانست و افزود: متاسفم که بگویم 
تا این لحظه، مطالبی که ایشان به عنوان 
کردند،  ح  مطر دولت شان  در  اولویت ها 
بیشتر نگران کننده است تا امیدوارکننده. 
به نظر می رسد نصیحت ناصحان درباره 
بنزین  قیمت  با  رابطه  در  درمانی  شوک 
که  فاحش  خطاهای  اما  پذیرفته اند  را 
نشان دهنده بی برنامه گی دولت ایشان 
است، به اندازه کافی همچنان نگران کننده 
است. این اقتصاددان با بیان اینکه انتقاد ما 
به شوک درمانی درخصوص قیمت بنزین، 
به معنای این نیست که قیمت بنزین باید 
تا ابد ثابت بماند، توضیح داد: حرف ما 
این است که اولا هر نوع تغییر در قیمت هر 
کالای کلیدی باید به یک برنامه متکی باشد 
که در آن پیوندهای این شوک درمانی با 
، دولت و بنگاه های تولیدی  بودجه خانوار
روشن شده باشد و بر روی آثاری که این 
کار بر بنیه تولید ملی دارد هم توجه شده 
باشد و بعد تصمیم گیری شود. از نظر من، 
در شرایط کنونی، این مهم نیست که شوک 
قیمتی رو به بالا یا پایین باشد. هر کار بدون 
برنامه ای محکوم به شکست است. برخی 
متاسفانه  که  هم  مجلس  نمایندگان  از 
که یک  در تجربه تاریخی نشان داده اند 
خاص خرجی های منطقه ای فاقد اولویت 
را برای خرید محبوبیت کاذب به قیمت به 
افلاس کشاندن دولت دنبال می کنند هم 
باید متوجه شوند. مومنی با بیان اینکه 
مناسبات  چارچوب  در  عدالت گستری 
رانتی، جزو محالات است، عنوان کرد: چون 
آقای پزشکیان هم در باره عدالت آموزشی 
است،  داده  قول  سلامت  در  عدالت  و 
صمیمانه و خاضعانه به ایشان می گویم 
که چرا پنج سال است که حساب های ملی 
سلامت منتشر نمی شود. این پنهانکاری 
کسانی منافع  برای چه  و عدم شفافیت 
کسانی خسارت پدیدار  دارد و برای چه 
می کند! ابتدایی ترین چیزی را که از ایشان 
بلافاصله  که  بود  این  داشتیم،  انتظار 
فرمان راه اندازی انتشار حساب های ملی 
آموزش را بدهد که تا این لحظه از آن هم 
خبری نیست. آشفته بازاری بزرگ برای 
مسئولیت گریزی در داده های مربوط به 
آموزش و پرورش وجود دارد. برای عدالت 
انتشار حساب های  راه اندازی  آموزشی، 
مسائل  کلیدی ترین  جزء  آموزش،  ملی 
در  کنونی  منحط  روندهای  باید  و  است 
متوقف  پرورش  و  آموزش  سیاستگذاری 

شود. همه اینها برنامه می خواهد. 


